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کوتاه اقتصادی

تسلیت
همکار محترم جناب آقای حمید ریاضی

با کمال تأسف و تأثر درگذشت مادر گرامیتان را تسلیت عرض نموده بقای 
عمر جنابعالی و خانواده محترم را از درگاه احدیت خواستاریم.

فردی،  مریم  نقی زاده،  منیژه  کاوه،  اعظم  فلاح پور،  رسول 
مجتبی  رزاقی،  سعید  دانشور،  علی  صلواتیان،  محمدحسین 
صلواتیان، سمانه بهنودی، حجت عزیزی، احمد قائم مهدوی، ولی 
عباس  دانشگر،  مرتضی  کتابی فلاح،  احمد  ابراهیم زاده،  سرمیلی، 
معتمدنیا، قاسم غلامرضایی، محمدرضا بیات، خدائی، امانی، کاظم 

مزینانی، فهیمه شمسایی، غلامرضا بکتاش، محمد عزیزی.

دبیــر انجمن تخصصی 
قطعه سازان  همگن  صنایع 
متاســفانه  گفت:  خودرو 
داخلی  سرمایه گذار  امروز 
اســفبار  وضعیت  دلیل  به 
صنعت قطعه سازی کشور از 

این حوزه فرار می کند.
ر  د د  ا محبی نــژ رش  آ
گفت وگــو با تســنیم، با بیان 
اینکــه در حــال حاضر عمده 
قطعه ســازان تمرکز خود را به 
تأمین سرمایه در گردش قرار 
داده اند، اظهار داشت: در کنار 
این موضوع صنعت قطعه سازی 
با یک معضــل جدی در عدم 
سرمایه گذاری برای ارتقای این 

صنعت روبه رو است. به نحوی 
که کمبود نقدینگی باعث شده 
تا اکثر قطعه سازان توجهی به 
ارتقــای دانش فنــی و به  روز 
کردن تجهیزات خود نداشــته 

باشند.
اینکه متاسفانه  بیان  با  وی 
مســئولان صنعت خودرو هم 
توجهی به اصلاح زیرساخت ها 
در صنعت قطعه ســازی کشور 
ندارنــد، افزود: امــروز صنعت 
قطعه سازی برای جبران تحریم 
12 ســاله خود به حمایت های 
نیازمند است.  جدی مسئولین 
به اعتقاد مــا این صنعت به 3 
میلیارد یورو سرمایه گذاری ثابت 

ارزی و 10 هزار میلیارد تومان 
ســرمایه ریالی نیازمند است تا 
بتواند با کمک این منابع اقدامات 
لازم را بــرای بــه روز کــردن 
استانداردها  ارتقاء  و  ساختارها 
و تجهیزات و تاسیسات داخلی 

خود انجام دهد.
انجمن صنایع همگن  دبیر 
قطعه ســاز خــودرو  در ادامه 
بــا تاکید بر اینکــه در صورت 
پرداخــت این منابــع می توان 
به حرکت صنعت قطعه ســازی 
کشــور برای تحقق اهداف افق 
1404 امیــدوار بــود، تصریح 
کرد: این میزان منابع می تواند 
در طول 3 ســال بــه صنعت 

شود  تزریق  کشور  قطعه سازی 
البته برای یک اقدام فوری جهت 
نجات صنعت قطعه سازی کشور 
باید ســرمایه گذاری 2 میلیارد 
یورویــی در یک ســال به این 
بخش تزریق شود تا قطعه سازان 
کشــور بتوانند امکان رقابت با 
سایر رقبا را در عرصه بین المللی 

داشته باشند.
مشــارکت  به  محبی نــژاد 
ر  د ر  کشــو ن  ا ز قطعه ســا
تولیــد خودروهای مشــترک 
خودروســازان ایرانی با شرکای 
خارجی اشــاره کــرد و گفت: 
براساس الزامات وزارت صنعت 
محصــولات مشــترک باید با 

40 درصد ساخت داخل تولید 
شــوند اما کمبــود نقدینگی و 
نبود تجهیزات به روز در صنعت 
قطعه سازی باعث می شود تا ما 
نتوانیم به اهداف خود در افزایش 
ساخت داخل محصولات جدید 

تا 70 درصد برسیم.
منابع  کرد:  پیشــنهاد  وی 
مورد نیاز صنعت قطعه ســازی 
کشــور می تواند از محل خود 
یرانی هــا  ا ســرمایه گذاران 
یــا ســرمایه گذاری خارجی و 
تسهیلات بانکی تامین شود اما 
باید این نکته را متذکر شــوم 
که متاسفانه امروز سرمایه گذار 
داخلی به دلیل وضعیت اسفبار 

صنعت قطعه سازی کشور از این 
حوزه فرار می کند که باید برای 
جذب ســرمایه گذاری اقدامات 

لازم انجام شود.
دبیر انجمن صنایع همگن 
قطعه ســاز خودرو اضافه کرد: 
براســاس افــق 1404 بایــد 
به تیــراژ 3 میلیون دســتگاه 
باید  همچنین  برسیم،  خودرو 
قطعه ســازان 6 میلیــارد دلار 
قطعه صادر و 25 میلیارد دلار 
قطعه در بازار ایران تولید کنند 
اما باید این پرســش را مطرح 
کرد با توجه به وضعیت فعلی 
این صنعت آیا تحقق این اهداف 

ممکن است.

با  مجلس  نماینــده  یک 
تأکید بر اینکــه نباید اجازه 
دهیم مواد غذایی و کالاهای 
اساسی کشــور گرفتار روند 
تراریختگــی شــود، گفت: 
محصولات تراریخته یک خطر 
جدی برای تغذیه کشور است.
حجت الاســلام احمد سالک 
در گفت وگو با تســنیم در مورد 
مصوبه کمیســیون تلفیق مبنی 

اینکــه واردات، صــادرات،  بــر 
توزیع، تولیــد و مصرف عمومی 
محصولات تراریخته بدون مجوز 
مراجــع ذی ربط ممنوع اســت، 
اظهــار داشــت: یکــی از طرق 
اســتعمارگری استعمارگر بزرگ 
یعنی صهیونیست ورود محصولات 
تراریخته به کشور ها است و راکفلر 
به عنوان صهیونیست بین المللی 
نخســتین شــرکتی بود که این 

موضوع را برپا کرد.
وی ادامــه داد:  محصــولات 
تراریخته یــک خطر جدی برای 
تغذیه کشور و سلامت مردم بوده 
و کســانی که در داخل کشور به 
ایــن موضوع دامــن زده و از آن 
حمایت کنند، به خواسته دشمن 
عمل می کنند. بنابراین باید نسبت 
به این موضوع مهم و اساسی که 
با مردم و تغذیه آنها سروکار دارد، 

شدیداً موضع گیری کرد.
عضــو کمیســیون فرهنگی 
مجلس شورای اسلامی در مورد 
دلیل اصلــی مهم بودن مخالفت 
با این موضوع خاطر نشــان کرد: 
موضــع گیری شــدید در مقابل 
ورود محصــولات تراریختــه به 
چرخه غذایی مردم به این دلیل 
اســت که نباید اجازه دهیم مواد 
غذایی و کالاهای اساســی کشور 

از جمله گندم و برنج گرفتار روند 
تراریختگی شود. بر همین اساس 
کمیسیون کشاورزی در مقابل این 

اتفاق ایستاده است.
ســالک در واکنــش به این 
مســئله کــه براســاس مصوبه 
و  تلفیق صــادرات  کمیســیون 
مصرف  و  توزیع،تولیــد  واردات، 
عمومی محصولات تراریخته بدون 
مجوز مراجع ذی ربط ممنوع است 

و این یعنی در برنامه ششم از این 
موضوع حمایت شــده و در این 
مصوبه این الزام گذاشــته شــده 
است که نیاز به مجوز دارد، گفت: 
هنوز این موضوع در صحن علنی 
مجلس مورد بحــث قرار نگرفته 
است، که برای کنترل آن چه باید 
کرد ولی آنچه مسلم است، معتبر 
بودن نظر کمیســیون کشاورزی 

است.

سخنگوی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز معتقد است 
ابقای کارت سوخت بهتر از حذف آن است.

قاســم خورشیدی به ایسنا گفت: در ارتباط با قاچاق سوخت با توجه 
به تمهیداتی که در این زمینه انجام شــد و نظام آن به شــکل زیربنایی 
متحول شــده است به ویژه اینکه در زمینه حمل و نقل و در بخش هایی 
از سازوکارهای قیمتی استفاده شد و قیمت بنزین از 300 تومان در سال 
1392 به 1000 تومان در ســال 1394 افزایش یافت، قاچاق سوخت به 
حداقل ممکن در کشور رسید و ارقام بسیار پایینی در این زمینه نسبت 

به گذشته قاچاق می شود.
وی با بیان اینکه باید همه تلاش خود را در راستای به صفر رساندن 
قاچاق سوخت به کار بگیریم، افزود: بهترین و کارآمدترین راهکار استفاده از 
ابزارهای قیمتی است و همان گونه که قانون گذار در قانون هدف مندسازی 
یارانه ها تعیین کرده که باید قاچاق ســوخت به حداقل ممکن برسد، به 
نظر می رسد که باید قیمت سوخت واقعی تر باشد تا بتوانیم زمینه و بستر 
قاچاق آن را از بین ببریم و سطح نظارت هایمان در این زمینه را ارتقا داده 

و در زمینه سهمیه بندی نیز ساماندهی جدیدی انجام دهیم.
ســخنگوی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز اعلام کرد که در 
زمینه کارت ســوخت تابع تصمیمات اتخاذ شده از سوی دولت هستیم 
اما از نظر کارشناســی کماکان معتقدیم که بودن کارت سوخت می تواند 
هزینه های زیادی را در زمینه قاچاق سوخت جبران کند؛ بنابراین ابقای آن 
بهتر از حذف است اما باید به گونه ای اصلاحات لازم در این زمینه صورت 
گیرد تا بتوانیم کارکردهای آن را برای مقابله با قاچاق سوخت به کار بریم.
هفته گذشــته سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی از 
موافقت اعضای این کمیسیون با ابقای کارت سوخت خبر داد و اعلام کرد 
که این طرح برای بررسی و تصویب نهایی به صحن علنی مجلس ارجاع 
شده اســت و حالا باید منتظر بمانیم تا ببینیم آیا تصمیم بهارستانی ها 
درباره سناریو حفظ، حذف یا تغییر کاربرد کارت سوخت به کجا می انجامد 

و سرنوشت آن سوختن کارت سوخت است یا ابقای آن؟

* عملیات کابل برگردان با هدف توسعه شبکه کابل در مرکز 
مخابرات شهید چمران و ثابت قدم از تاریخ اول دی ماه آغاز 
می شود. به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه تهران، 
با اجرای عملیات مذکور ارتباط تلفنی مشترکین در مرکز 
مخابرات 6650 الی 6656 درمحدوده خیابان های ستارخان، 
خوشرو، زنجان و شادمان و در مرکز مخابرات شهید ثابت 
قدم با پیش شماره 4490 در محدوده جاده مخصوص کرج 

کیلومتر 11 به مدت 72 ساعت با اختلال همراه است.
* معامله گران بورس تهران دیروز نیز شــاهد معاملات کم حجم و 
رخوت آور زیر ســایه سنگین معاملات کد به کد حقوقی ها بودند. 
بازاری که با وجود از دســت رفتن بازدهی ها در پرتفوی، اما شاهد 
انجماد عجیب شاخص کل بورس در کانال ۸0 هزار واحدی است.

به گزارش فارس؛ شــاخص کل قیمت و بازده نقدی بورس تهران 
در پایان معاملات سه شنبه با کاهش 290 واحدی به رقم ۸0 هزار 
و 122 واحد رسید. شاخص کل هم وزن نیز با کاهش 95 واحدی 
عدد 15 هزار و 720 واحد را تجربه کرد. دیروز همچنین شاخص 
سهام آزاد شناور با افت 371 واحدی عدد ۸۸ هزار و 646 واحد را 
به نمایش گذاشــت. شاخص بازار اول نیز در حالی با کاهش 256 
واحدی عدد 56 هزار و 969 واحد را تجربه کرد که شاخص بازار دوم 
با کاهش 331 واحدی به رقم 169 هزار و 965 واحد دست یافت.
* بازرسان اســتاندارد در جریان بازرســی از واحدهای 
طلاسازی و طلافروشی  استان ،50 کد شناسایی سازندگان 
طلای بی کیفیت را ابطال کردند. مســلم بیات با تاکید بر 
اینکه طبق مقررات و ضوابط سازمان ملی استاندارد ایران، 
کلیه تولیدکنندگان طلا موظف به دریافت کد شناســایی 
بوده و ملزم هســتند بر روی کلیه مصنوعات طلا کد مورد 
نظر را حک کنند، در تشــریح این خبر گفت: در جریان 
بازرسی های کارشناسان استاندارد از ابتدای سال تاکنون، 50 
کد شناسایی ابطال شده  است. وی در پایان توضیح داد: این 
رویه کمک می کند تا قابلیت ردیابی سازندگان میسر شود 
و در صورتیکه عیار مصنوعات طلای تولید شده، پایین تر 
از حد استاندارد تشخیص داده شد، سازنده و عامل آن قابل 

شناسایی باشد.
* یک کارشــناس بازار سرمایه گفت: مسئولین اقدام جدی برای 
بازگشایی نمادهای معاملاتی در بورس نمی کنند. محمد آقایی در 
گفت وگو با تســنیم تصریح کرد: نمونه این موضوع را می توان در 
توقف نماد معاملاتی گروه بانکی در بورس مشاهده کرد که باعث 
شــده است تا حجم بالایی از نقدینگی مردم محبوس شود و هیچ 
مرجعی نیز برای حل هر چه سریعتر مشکلات موجود و بازگشایی 
نماد بانکها اقدامی نکند. وی ادامه داد: از طرف دیگر شرایط توقف 
طولانی مدت نمادهای معاملاتی در بورس به گونه ای شــده است 
که سهامداران توقف های طولانی مدت را جزئی از ریسک های بازار 

کم عمق ما تلقی می کنند و با آن خو گرفته اند.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: بر این اساس مدیران سازمان 
بورس به عنوان رئیس نهاد ناظر در بازار ســهام باید در راســتای 
شفافیت بیشتر بازار و احقاق حقوق سهامداران به بررسی موضوع 
توقــف طولانی مدت نمادها بویژه بانکی ها در بورس پرداخته و در 

این زمینه اقدامات جدی را انجام دهند.
* رئیس سابق سازمان خصوصی سازی با اشاره به مقاومت 
مدیران دولتی وزارتخانه ها در برابر خصوصی سازی شرکت ها 
گفت:  اکنون وزیر صنعت، معدن و تجارت بیش از ۸00 شرکت 
را زیر نظر دارد و متأســفانه اکنون کار وزیر به بنگاه داری 
تبدیل شده است. غلامرضا حیدری کرد زنگنه در گفت وگو با 
تسنیم با اشاره به اینکه  بیش از نود درصد شرکت های دولتی 
در چهار استان وجود دارد گفت: این یک توزیع ناعادلانه در 

اقتصاد کشور از لحاظ توازن منطقه ای است.

نایب رئیــس انجمن های 
صنفــی کارگــری گفت: با 
عملا  یازدهم  دولت  اقدامات 
خاصی  اتفاق  کارگران  برای 

نیفتاده است.
در  فتح اللهــی  ابوالفضــل   
گفت وگو با تسنیم با بیان اینکه 
اگر تورم کاهش پیدا کرده است 
تقاضا است،  به دلیل ســرکوب 
گفت: اگــر بخواهیم مطابق خط 
فقــر هزینه دســتمزد را تعیین 
کنیم، دســتمزد به 2 میلیون و 
۸00 هــزار تومان می رســد اما 
اگر بخواهیم با توجه به خط فقر 
هزینه زندگی کارگران را تعیین 
کنیم این رقم به بالای سه میلیون 
تومان می رسد. با وجود آنکه دولت 

تــورم را مهار، منابع را محدود و 
نقدینگی را از بــازار جمع آوری 
کرده تا نرخ تورم در جامعه سیر 
نزولی داشته باشد ولی عملا برای 
سبد خانوار کارگری اتفاق خاصی 
نیفتاده است به نحوی که به جای 
کاهش قیمت ها، شــاهد کاهش 
مصرف به دلیل بالا بودن قیمت 
اقلام هستیم و کارگران ناچارند در 
دو شیفت و سه شیفت به صورت 

خارج از عرف کار کنند.
نایب رئیس انجمن های صنفی 
کارگری کشــور با بیــان اینکه 
همه ســاله میزان مصرف خانوار 
اعم از اقلام خوراکی، پوشــاک، 
مســکن، بهداشــت و درمان و 
حمل ونقــل را رصــد می کند و 

ســطح هزینه ها در کلان شهرها 
و شــهرهای کوچک را استخراج 
می کند، شــاید اعــداد و ارقام 
متفاوت باشــد اما نشان می دهد 
دستمزدی که برای کارگران در 
نظر گرفته شــده منطقی و قابل 

توجیه است یا خیر.

فتح اللهــی تاکید کرد: وقتی 
هزینه ماهانه سبد خانوار کارگری 
به مرز 3 میلیون تومان رســیده 
دستمزد ۸00 هزار تومانی کمکی 
نمی کند.  کارگران  معیشــت  به 
درحال حاضر 13 میلیون کارگر 
ایرانی وجود دارد که با محاسبه 

خانواده هایشــان جمعیــت 45 
میلیون نفری را شامل می شوند. 
وقتی تحریم هســتیم و کالای 
داخلی به دلیــل کیفیت پایین 
صادر نمی شــود تولیــد باید به 
مصرف داخل برســد اما با قدرت 
خرید پایین مردم چه کسی کالای 

ایرانی می خرد؟
بی عدالتی در پرداخت 

دستمزد کارگران برخلاف 
دستورالعمل وزارت کار 

غلامرضا عباسی رئیس کانون 
عالی انجمن های صنفی کارگران 
کشــور با انتقاد از بی عدالتی در 
پرداخت های کارگران پیمانکاری 
در برخی شــرکت های مشمول 
اصــل 44 گفت: باید دســتمزد 

کارگران همتراز با سایر کارگران 
رسمی شرکت اصلی یکسان بوده 

و کمتر نباشد.
به گزارش خبرگزاری فارس، 
به دنبال شکایت از دستورالعمل 
36 و 3۸ وزارت کار در دیــوان 
عدالت اداری، این دستورالعمل ها 
ابطــال شــدند در حالی که این 
پرداخت  لزوم  بر  دستورالعمل ها 
یکســان حقــوق بــه کارگران 

پیمانکاری تاکید داشت.
بر اساس دستورالعمل شماره 
36 و 3۸ معاونــت روابــط کار، 
کارگران پیمانکاری نباید کمتر از 
دریافتی سایر کارگران شرکتی که 
مشمول طرح طبقه بندی مشاغل 

هستند، باشد.

گفت:  کار  بازار  کارشناس 
آمارهای اعلامــی دولت در 
وضعیت  با  اقتصادی  رشــد 
کنونی بازار کار و فضای کسب 

و کار کشور تناقض دارد.
حمیــد حاج اســماعیلی در 
فارس،  با خبرگــزاری  گفت وگو 
با تأکید بر اینکه رشد اقتصادی 
ماه های گذشــته که در آمارهای 
دولت اعلام می شود، صرفاً به دلیل 
صادرات نفت است، اظهار داشت: 
در شرایط حاضر حوزه کسب و کار 
کشور بسیار نامطلوب بوده و رشد 

اقتصادی اعلامی از سوی دولت 
نمی تواند ناشــی از فعالیت های 

غیرنفتی باشد.
وی افزود: در حوزه نفت، تعداد 
اشــتغالزایی  می توان  محدودی 
کرد که آن هم رقم قابل توجهی 
نیســت، بنابرایــن بخش عمده 
اقتصاد کشور از تعاونی ها گرفته 
تا بخش خصوصی، دچار بحران 
تعدیل نیروی کار به دلیل تعمیق 

رکود اقتصادی هستند.
ایــن کارشــناس بــازار کار 
خاطرنشان کرد: شعارهای دولت 

و شاخص هایی که از سوی آقای 
روحانی پیــش از انتخابات برای 
رشد اشــتغال و تولید بیان شده 
بود، محقق نشد و رشد اقتصادی 
فعلی طبق آمارهای دولتی، صرفاً 
بــه دلیل صادرات نفت اســت و 
مابقی صنایع، در رکود عمیقی به 

سر می برند.
حاج اسماعیلی در عین حال 
به تناقض میان کسب و کار کشور 
و اشــتغال با آمارهای اقتصادی 
دولت اشــاره کــرد و گفت: اگر 
رشد اقتصادی فراگیر در اقتصاد 

ملی وجود داشت، هم اکنون طبق 
آمارهای مرکز آمار ایران شــاهد 
افزایــش نرخ بیــکاری نبودیم و 

وضعیت فعلی بهتر می بود.
وی با بیان اینکه تســهیلات 
به  گذشــته  ســال های  طــی 
بخــش واقعــی تولیــد تزریق 
نشد، خاطرنشــان کرد: بانک ها 
طی ســال های گذشته، تنها به 
بنگاه هایی تسهیلات اعطا کردند 
که تقریباً اوضاع خوبی نسبت به 
اکثریت بنگاه ها داشتند و بسیاری 
با  از بنگاه های راکــد همچنان 

مشــکلات ســرمایه در گردش 
مواجــه هســتند. تمرکز دولت 
برروی احیای بنگاه های راکد و 
نیمه فعال نبود، چرا که بانک ها 
ریسک پرداخت تسهیلات به این 

بنگاه ها را نمی پذیرفتند.
این کارشناس بازار کار افزود: 
در کنار همه این موارد، هیچ گونه 
برنامه جدی و سیاست اقتصادی 
متناسب با شرایط بازار کار کشور 
از سوی دولت ارائه نشد و دولت 
کار جدی هــم در این زمینه به 
اســتناد آمارهای بانک مرکزی و 

مرکــز آمار ایران در حوزه فضای 
کسب و کار و بازار کار نکرده است.
حاج  اسماعیلی به برنامه ششم 
توسعه کشور اشاره کرد و گفت: 
در برنامه ششــم، برخلاف تمام 
انتظارها که باید در حوزه کسب 
و کار و اشــتغال کشور برنامه ای 
دقیق و جامعی ارائه می شد، وجود 
ندارد و یکــی از ضعف های این 
لایحه، عدم تدبیر برای وضعیت 
بازار کار کشــور است که عمده 
بیکاران کشور را دانش آموختگان 

دانشگاهی تشکیل می دهند.

آل اسحاق:
حذف یک صفر از پول ملی

 اقدامی غیراقتصادی و پرهزینه است
عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران گفت: حذف یک 
صفر از پول ملــی اقدامی غیراقتصادی، غیرمدیریتی، کم فایده 
و پرهزینه است که برای جلوگیری از صرف هزینه های هنگفت 
بهتر اســت، به یکباره همان طرح دولت قبل، یعنی حذف چند 

صفر انجام شود.
یحیی آل اســحاق در گفت وگو با خبرنگار بازرگانی خبرگزاری فارس 
در مورد حذف صفر از پول ملی، گفت: طرح حذف چند صفر از پول ملی 
که در دولت گذشته مطرح شد، بر تورم تاثیرگذار و دارای نقاط مثبت و 

منفی زیادی است.
رئیس سابق اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه نقاط مثبت حذف چند 
صفر از پولی ملی نسبت به نقاط منفی آن بیشتر است، گفت: اما حذف 
یک صفر از پول ملی که به تازگی توسط دولت مطرح شد، کاری کم فایده 

و پرهزینه است.
عضــو هیئت نمایندگان اتاق تهــران تصریح کرد: حذف یک صفر از 
پول ملی ارتباطی با طرح قبلی دولت گذشته در حذف چند صفر از پول 
ملی ندارد و طرح مذکور جدید و زمان بر است که این طرح باید در بانک 

مرکزی تصویب شود و بعد هم شورای نگهبان آن را تایید و ابلاغ کند.
آل اسحاق بیان داشت: با توجه به اینکه طرح اخیر هزینه های زیادی 
از جمله تعویض اســکناس ها و مســکوک رایج مملکت را به دنبال دارد، 
بهتر است اقدامی در مورد آن انجام نشود و اگر هم قرار است حذف صفر 
از پول ملی انجام شود، بهتر است همان طرح دولت قبل به جریان بیفتد 

و اجرا شود.
وی افزود: علاوه بر هزینه تعویض اســکناس و مسکوک رایج مملکت 
تمام نرم افزارهای بانک ها و شرکت های کوچک که محاسبه آن ها بر اساس 
ریال است، باید عوض شود که این کار هم هزینه  های زیادی را به دنبال 

خواهد داشت.

تعجب  اظهــار  از  بعــد 
کارشناســان از رشــد 7/4 
درصدی مــورد ادعای دولت، 
صندوق بین المللی پول هم نرخ 
رشد برای سال 95 و 96 را 6/6 

و 3/5 درصد پیش بینی کرد.
رئیس جمهــور بــه تازگی در 
سخنانی اظهار کرده است اقتصاد 
ایــران در نیمه اول امســال، 7/4 
درصد رشــد داشــته، آماری که 
پشــت آن، امــا و اگرهای زیادی 
نهفته اســت. عددی که نه برای 
اقتصادی  اقتصاددانان و فعــالان 
ملموس اســت و نه مردم، آثار آن 
را در زندگی خود می بینند. همه 
می گویند که آنچه به عنوان آمار 
رشد اقتصادی ایران در نیمه اول 
امسال بیان شده، صرفا یک عدد 
ناشی از افزایش فروش نفت بوده 
است که مســئولان دولتی نیز به 
آن اذعان داشته اند و ردّی از رونق 
و رشد تولید و اشتغال زایی در آن 
وجود نــدارد که دولت می خواهد 
از آن بهره برداری تبلیغاتی کند و 
رئیس جمهور تحقق آن را »عمل به 
وعده های انتخاباتی اش« می خواند.
به گزارش مهر، رئیس جمهور 
در سخنان دو روز پیش خود تاکید 
داشت که به دو وعده انتخاباتی اش 
یعنی دستیابی به رشد اقتصادی 
بالا و کاهش تورم عمل کرده است، 
در حالی که بسیاری از تحلیلگران 

و به خصوص فعالان بخش واقعی 
اقتصاد ایران بر این باورند که تورم 
تک رقمی، به بهای تعمیق رکود 
و قفل شدن معاملاتشان در بازار 
رخ داده اســت و این تورم پایین، 
در سایه رکود شــدید در اقتصاد 
ایران نمایان شــده اســت. البته 
مردان اقتصادی کابینه می گویند 
که نشــانه های رونــق در اقتصاد 
ایران در حال نمایان شدن است، 
اما نه تنها فعــالان اقتصادی، که 
نهادهای بین المللی هم آن را تائید 

نمی کنند.
صندوق بین المللی پول هم 

تایید نکرد
هیئت مشاوره ماده 4 صندوق 
بین المللی پول که به سرپرســتی 
کاتریونا پرفیلد، از سوم تا چهاردهم 
آذر   13-24(  2016 دســامبر 
1395( بــرای انجــام مذاکرات و 
تهیه گزارش ســالانه از وضعیت 
اقتصاد ایران، به تهران سفر کردند، 
در گزارشی که در پایان ماموریت 
کارشناسان خود منتشر کرده، رشد 
اقتصادی ایران در پایان سال جاری 
را 6/6 درصــد بیان کرده و حتی 
پیش بینی اش برای سال آینده هم، 

از عدد 3/5 درصد فراتر نمی رود.
در واقــع، ماموران این مرجع 
آماری در سطح جهانی، در گزارش 
اخیر خود به صراحت با تأکید بر 
نفت  خام فروشــی  افزایش  نقش 

بعد از برجام، نوشته اند: » به دنبال 
اجرای برنامه جامع اقدام مشترک 
و افزایــش تولید و صادرات نفت، 
رشــد تولید ناخالــص داخلی به 
قیمت هــای حقیقــی در اقتصاد 
ایران افزایش یافته و به 6/6 درصد 
در سال 1395 )17-2016( بالغ 
می گردد«.در بخش دیگری از این 
»همچنان که  است:  آمده  گزارش 
تولیــد نفــت در ســال 1396 
)1۸-2017( به سطح طبیعی خود 
می رسد و رشد بخش غیرنفتی در 
ســطح متوســطی قرار می گیرد، 
پیش بینی می گردد رشد اقتصادی 
در سال آینده در سطح 3/5 درصد 
قرار گیرد. باتوجه به سیاست های 
محتاطانه اجرا شده در سال های 
اخیر، پیش بینی می شود نرخ تورم 
در ســال 1395 )17-2016( به 
حدود 9 درصد برســد،  هرچند 
که به دلیل اثــر افزایش نرخ ارز، 
پیش بینی می شود این نرخ برای 
سال 1396 )1۸-2017( به اندکی 

بیشتر از 11 درصد برسد.«
قبلا هم

 از این آمارها داده بودند!
با این حال از زمان اعلام نرخ 
رشــد 7/4 درصدی اقتصادی، به 
موازات تلاش دولتی ها برای موجه 
جلوه دادن این رقم، کارشناســان 
اقتصــادی از این موضــوع اظهار 
تعجب می کنند و معتقدند رشــد 

مورد ادعای دولت نفتی اســت و 
لذا کیفیت ندارد و به عبارتی رشد 

پایدار محسوب نمی شود.
اقتصادی  کمیســیون  رئیس 
مجلس اظهار داشــته اســت که 
بخش عمده نرخ رشــد اقتصادی 
اعلام شــده، مربوط بــه افزایش 

فروش نفت است.
محمدرضــا پورابراهیمــی به 
خبرگــزاری صدا و ســیما گفت: 
بانک مرکزی گزارشی حتی برای 
سال 94 منتشــر نکرده است که 
ما مقایســه ســال های 94 و 95 
را داشته باشــیم و به عددی که 

مسئولان دولتی گفته اند برسیم.
وی تصریح کرد: تحلیل ما در 
مورد عدد اعلام شــده این است 
که حدود 70 درصد از نرخ رشــد 
اعلام شده )7/4( مربوط به حوزه 
نفت است و ســایر بخش ها مثل 
صنعت، خدمات و کشاورزی تاثیر 
زیادی نداشتند و یا سهم آنها بسیار 

ناچیز است.
پورابراهیمی افزود: مرکز آمار 
سال گذشــته نرخ رشد اقتصادی 
کشــور را یک درصــد اعلام کرد 
که البتــه با بررســی های ما در 
مرکز پژوهش هــای مجلس، نرخ 
رشد اقتصادی سال گذشته منفی 
0/4 درصــد بود.ســید بهاءالدین 
کارشناس  هاشــمی،  حســینی 
مسائل اقتصادی هم در خصوص 

عدد اعلامی دولت در مورد رشــد 
اقتصادی نیمه اول امسال می گوید: 
رشد اقتصادی ایران ناشی از رشد 
درآمدهــای نفتی اســت که هم 
متاثر از افزایــش میزان صادرات 
نفت و تا حــدودی هم بالا رفتن 
قیمت بوده اســت که باعث شده 
کشور، از جهشــی در درآمدهای 
نفتی برخوردار باشد؛ اما این رشد، 
قطعا مقطعی است؛ چراکه با لحاظ 
کردن ســال پایه، رشدی حادث 
شده و عدد اعلامی،  ناشی از سایر 
بخش های اقتصــادی و غیرنفتی 
کشور نیســت که بتواند اشتغال 
ایجاد کرده و بر روی درآمد سرانه 

تاثیر بگذارد.
فعالان اقتصادی هم

 باور نکرده اند
علاوه بر این فعالان اقتصادی 
هم که بطور مســتقیم با شرایط 
اقتصادی کشور در ارتباط هستند 
رشــد مورد ادعای دولت را انکار 
اتاق  رئیسه  هیئت  می کنند.عضو 
بازرگانی تهران معتقد است: رشد 
اقتصــادی 7/4 درصــدی اثرات 
کوتاه مدت و بلندمدتی را به دنبال 
خواهد داشــت اما مطمئنا زمانی 
می توان از رشــد اقتصادی واقعی 
صحبت کرد که این رشد از اعداد 
و ارقام روی کاغذ خارج شود و در 

سبد خانوار احساس شود.
ســیده فاطمــه مقیمــی در 

گفت وگو با ایسنا اظهار داشت:  یکی 
از جنبه های مهم رشــد اقتصادی 
این است که وقتی مردم برای خرید 
مراجعه می کنند این رشد اقتصادی 
را به شکل ملموس احساس کنند 
و ببینند که ســبد خریدشان پر 
بیرون می آید.پرویز حسابی، عضو 
اتاق بازرگانی هم می گوید: به هیچ 
عنوان از رکود خارج نشــده ایم و 
اگر تورم هم پایین آمده به خاطر 
همین رکود عمیقی اســت که در 
بازار وجــود دارد زیرا تقاضایی از 
ســوی بازار صــورت نمی گیرد و 
دلیلــش نیز ناتوانی مردم و پایین 

آمدن قدرت خرید آنها است.
حســابی در گفت وگو با نسیم 
عنوان کرد: چنانچه با سیاست های 
موجود پیش برویم و تغییری ایجاد 
نکنیم حداقل تا 6 ماه دیگر اوضاع 
نه تنها بهتر نخواهد شد بلکه روز 

به روز بدتر می شود.
رئیس کمیسیون صنایع اتاق 
بازرگانی هم با بیان اینکه صنعت 
در 6 ماهه نخســت امسال شاهد 
تحرک جدی نبوده اســت، گفت: 
بانک مرکزی مســتندات خود را 
بــرای اعلام رشــد 7/4 درصدی 
اقتصاد اعلام کند.ابوالفضل روغنی 
در گفت وگــو با تســنیم، اظهار 
داشت: بنده به عنوان یکی از فعالان 
اقتصادی کشور رشدی را در بخش 

صنعت ندیده ام.

معاون وزیر راه و شهرســازی گفت: اگر نرخ گازوئیل 
آزادسازی شود سهم نگهداری راه ها تامین می شود.

به گزارش خبرگزاری فارس، داود کشاورزیان در نشست خبری 
حاشیه نمایشگاه راهسازی، راهداری،  حمل و نقل و صنایع وابسته 
اظهار کرد: اگر نرخ گازوئیل آزادســازی شــود امیدواریم شرایطی 

فراهم بیاید که سهم نگهداری راه ها تامین بشود.
وی افــزود: معتقدم که منابع پایــدار باید برای نگهداری راه ها 
مســتقل از بودجه عمرانی دولــت اختصاص یابد و بهترین گزینه 
اختصاص عوارض از محل قیمت سوخت است. اما با توجه به سیاست 
ضد تورمی دولت تاکنون موفق نشده ایم این تفکر را عملیاتی کنیم 
در حالی که قرار بود 20 درصد عوارض گازوئیل به جاده و راه آهن 

اختصاص یابد.
رئیس ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای ادامه داد: اگر 
سالانه هفت هزار میلیاردتومان پول در کشور داشته باشیم می توانیم 
راه ها را خوب نگهداری کنیم که سه هزار میلیارد تومان آن از محل 

منابع ملی و بقیه باید از محل منابع استانی تامین شوند.
کشــاورزیان اضافــه کــرد: در 9 ماه اخیــر تخصیص نقدی 
125میلیارد تومان و تخصیص از محل اسناد خزانه اسلامی یکهزار 
میلیارد تومان بود که 50 درصد آن اختصاص پیدا کرد. در اعتبارات 
اســتانی حداکثر ۸00 میلیارد تومان است که شاید تخصیص آن 

هم صددرصدی نباشد.
وی درباره همکاری ســازمان راهداری در امر مبارزه با قاچاق 
کالا گفت: سازمان راهداری بابت صدور بارنامه ها، اطلاعات درباره 
بارهای کشــور دارد که در ستاد مبارزه با قاچاق کالا تفاهم شده 
بود یک بررســی میدانی انجام شود تا مشخص بشود چند درصد 
ناوگان باری کشور بدون بارنامه و با بار تردد می کنند. تقریبا روزانه 
30 درصــد ترددهای کامیون های باری کشــور بدون بارنامه و در 

مسیرهای کوتاه است که پلیس باید از تردد آنها جلوگیری کند.

پس از کارشناسان

صندوق بین المللی پول هم
 رشد 7/4 درصدی را تأیید نکرد

کارشناس بازار کار مطرح کرد

تناقض در آمارهای اقتصادی دولت و اوضاع کسب و کار

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

قیمت بازارنوع سکه
1/142/000سکه تمام طرح جدید
1/125/000سکه تمام طرح قدیم

602/000نیم سکه
322/000ربع سکه

19۸/000گرمی
112/643هر گرم طلای 1۸ عیار

نوع ارز
3975دلار
4232یورو
4920پوند

1165لیر ترکیه
1110درهم امارات

مدیرعامل اتحادیه دامداران ایران از گرانی بی سر و صدای 
محصولات لبنی خبر داد.

علیرضــا عزیزاللهی در گفت وگو با فارس، با انتقاد از روندی که 
کارخانه ها در خرید شیر از دامداران در پیش گرفته اند، اظهار داشت: 
چند مدتی اســت با توجه به ورود فصل ســرما تقاضا برای شیر و 
محصولات لبنی رو به افزایش است و حتی قیمت برخی محصولات 
لبنی در بازار بدون آن که صدایی از کسی در بیاید افزایش یافته است.

وی اضافه کرد: این در حالی اســت که قیمت شیر خام نه تنها 
مصوبــه 1440 تومانی دولت اصلا اجرا نشــده، بلکه همان قیمت 
1250 تومــان هم کارخانجات جدیداً 50 تومان کم کرده و 1200 

تومان می خرند.
مدیرعامل اتحادیه دامداران ایران در پاسخ به اینکه کارخانجات 
چه دلیلی برای این کار آورده اند، گفت: هیچ دلیلی اعلام نکرده اند، 
مضاف بر آن که دامداران با ورود ســرما باید هزینه بیشتری برای 
تامین علوفه خود در نظر بگیرند و ضرر و زیان دامداران با این کار 

تشدید می شود.
به گفته عزیزاللهی، کارخانجات صنعتی شیر حاکمیت و نظارت 
دولت بر روند خرید شیر را قبول ندارند و می گویند عرضه و تقاضا 
قیمت را باید تعیین کند، پس چرا با افزایش مصرف شــیر قیمت 
خرید شیر خام را افزایش نمی دهند و هیچ برخوردی هم از طرف 

دستگاه های نظارتی در مورد قیمت خرید شیر خام نمی شود.
وی در مورد خرید تضمینی شــیر نیز گفت: دولت سال هاست 
که یارانه ای برای خرید شــیر به هیچ کس نمی دهد و فقط ماهانه 
یک هزار تن خرید تضمینی در نظر می گیرند که معمولا ۸50 تن 

خریداری می شود

مدیرعامل اتحادیه دامداران ایران:
محصولات لبنی بی سر و صدا گران شد

نایب رئیس انجمن های صنفی کارگری:

دولت برای کارگران کار خاصی نکرد

محصولات تراریخته خطر جدی برای تغذیه کشور است

دبیر انجمن صنایع همگن قطعه سازان خودرو:

مسئولان صنعت خودرو توجهی به اصلاح زیرساخت ها در صنعت قطعه سازی کشور ندارند

یک نماینده مجلس:

معاون وزیر راه: افزایش قیمت گازوئیل 
می تواند به ترمیم جاده ها کمک کند

سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا:
حفظ کارت سوخت بهتر از حذف آن است


